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SLA Prezidentas P. P. Dargis pakviestas su trylikos originaliųjų JAV 
valstijų gubernatoriais dalyvauti Philadelphijoje “Reconvening The First

SLA Prezidentas Povilas P. Dar
gis gavo nuo Pennsylvania Guber
natoriaus Milton J. Shapp kvietimą 
dalyvauti pasitarime vadinamam 
“Reconvening The First Continen
tal Congress”. Jis įvyksta rugsėjo- 
September 5 Carpenter’s Hall, Phi
ladelphia, Pennsylvania. Dalyvauja 
ir trylikos originalių valstijų guber
natoriai, būtent: Connecticut, Dela
ware, Georgia, Maryland, Massa
chusetts, New Hampshire, New 
Jersey, New York, North Carolina, 
Pennsylvania, Rhode Island, South 
Carolina ir Virginia. Tos 13 valstijų 
yra originaliai sukūrusios JAV.

Šiuo parengimu pradedama pasi
ruošti minėti 200 metų nuo JAV 
pasiseklbimo laisva, nepriklausoma 
valstybe.

Susivienijimą Lietuvių Amerikoje 
Pennsylvania valstija įvertina ir 
globoja, taip pat supažindina su 12 
kitų valstijų gubernatoriais. Kai 
kuriose SLA gražiai veikia.

Continental Congress” programoje.

The Governor of Pennsylvania and Mrs. Shapp 

on behalf of

The Governors of the Thirteen Original States 

• request the pleasure ofyour company 

at Luncheon

Thursday, the fifth of September

Nineteen hundred and seventy-four

< at noon - <5^-.

Carpenters’ Hall 

Philadelphia, Pennsylvania

SLA organizatoriai darbuojasi. Keli jau įrašė ir po keletą narių. Garbės 
narė Jadvyga Tumavičienė po Bostono Seimo jau įrašė 7 naujus narius. Po 
58-ojo Seimo įrašytieji nariai bus įskaitomi į naująjį vajų, kuris tęsis iki 
sekančio - 59-ojo Seimo Chicagoje. Chicagiečiai teigia 1976 m. su ruošią patį 
įdomiausią Seimą. SLA Vajaus Komisija jau baigia paruošti nauja 
taisykles. Vajus pavadinamas “SLA 90 m. sukaktuvinis vajus’ 
kolonijų organizatoriai kviečiami dalyvauti! Bendromis jėgomis sustiprin- 
kim SLA veiklą! ( Plačiau 2 puslapy )
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a vajui 
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Chicago, Ill.

SLA 228 KP. VYRAI 
SUORGANIZAVO DIDELĮ 

PIKNIKĄ

SLA 228 Vyrų kuopa buvo suren
gusi labai sėkmingą pikniką. Diena 
buvo labai patogi piknikui. Tą dieną 
praleidom apie 3,000 žmonių. Turė- 
me apie $5,000.00 išlaidų, bet vis- 
vien dar tik apytikriai, bus virš 
$2,000.00 pelno. Teko daug padir
bėti, bet turėjom ir talkos. Dirbo 
daug moterų ir merginų ir gan 
geras skaičius vyrų.

Vyrus kai kuriuos esame nutarę 
priimti į mūsų Kuopą. Tai galite 
trumpu laikų tikėtis gaud įaujų 
aplikantų.

Artimoje ateityje šauksime susi
rinkimą su 6-to apskričio valdyba ir 
kai kuriom aktyvesnėm Kuopom ir 
pradėsime planuoti 1976 seimą.

Vyrų Kuopa išreiškia padėką per 
Tėvynę visiem, kurie prisidėjo dar
bu, finansiniai, ar dalyvavo mūsų 
Lithuanian Festival.

Mūsų prezidentas P. Dargis svei
kino mūsų Festival Telegrama.

Festivalyje dalyvavo Centro iždi
ninkė E. Mikužis ir globėja C. 
Austin. Vyto Uznys

Finansų Sekretorius
♦ ♦ ♦

Svarbiausi organizatoriai: Stan 
ley Molis, Vito Uznys, John Drevin, 
John Whitey Evans, J r. ir eilė 

darbščių vyrų žmonų, dukterų ir 
giminių. Tai buvo šio sezono vienas 
didžiausių piknikų.

Stanley Molis, išėjęs pačią geriau
sią panašių renginių mokyklą, ruošė 
ne negausios vyrų Kuopos pikniką, 
bet didelį lietuvių pikniką. Į pikniką 
buvo kviečiami visi Chicagos lietu
viai. Kad daug galėtų atvykti, pasi
rinko vietą didelės lietuvių koloni
jos pašonėje. Daug lietuvių j pikni
ką galėjo pėsti ateiti, jiems nereikė
jo busų ar automobilių. O kas toliau 
gyveno ir neturėjo mašinos, galėjo 
Archer, Kedzie arba kitais busais 
lengvai pikniką pasiekti.

S. Molis su bendradarbiais nesi
tenkino vien lietuviais. I pikniką 
įtraukė įdomią muzikos programą.

Tai ir Europos širdies muzikos 
piknikas. Rengėjai pasamdė keturis 
orkestrus: nuo ryto iki vidurnakčio 
grojo įvairiausius šokius; Jurgio 
Joniko orkestras lietuviškus, latviš
kus, estiškus, olandiškus, lenkiš
kus, suomiškus, norvegiškus, šve
diškus, vokiškus, daniškus ir aus
triškus liaudies šokius. Be lietuviš
ko orkestro grojo lenkų, švedų ir 
vokiečių orkestrai. Kiekvienas gro
jo tautinius šokius ir melodijas, ir 
amerikiečių mėgiamus šokius.

Keturių orkestrų piknikų išgar 
sintas visoje amerikiečių spaudoje. 
Buvo gerai informuoti lenkai, slova
kai, vengrai, vokiečiai, italai ir 
visas jaunimas. įžangą • po pusant
ro dolerio.( Nukelta J 8 puslapį)

I



*

WELL DONE, LADIES AND GENTLEMEN!
Out of 140 delegates chosen by 55 Lodges more than a hundred came to 

speak on behalf of the 263 Lodges and 7,452 members of the Lithuanian 
Alliance of America at its 58th Convention, July 1-4, at Boston. The 
majority were women, but the Alliance Lodge 228 in Chicago is proud of 
having a membership composed entirely of men.

Lithuanian literature was represented by our elder poet1 attorney Nadas 
Rastenis of Baltimore and Stasys Santvaras of Boston who came to USA 
after the Soviets took over Lithuania. Our younger generation was
represented by a delegate from Erie, Pa., A. Matulevičius and Eglė 

/Juodvalkytė of East Chicago, Ind., elected to be one of the secretaries of the 
Convention.

A veteran delegate who attended all the Conventions since 1920 (except 
1938 when he was conducting an excursion of American Lithuanians to 
independent Lithuania) - Albinas S. Trečiokas of Orange, N. J. - for reasons 
of health had to break his fine attendance record, but the Convention voted 
unanimously to bestow upon him the honorary title of Garbės Narys.

The Convention enthusiastically voted down the perennial motion to 
stretch the Conventions from two to three year periods, which would slow 
down the pulse of the Alliance, and ended on a bright hope of attracting 
during the next two years over a thousand of redblooded energetic 
American Lithuanian young men and women to the ranks of the Alliance 
which, among its aims, kas the cause of Lithuania’s freedom close at heart, 
besides cherishing and preserving the riches of Lithuanian heritage which 
have gone into the building of a stronger and better America - and are still 
doing it. y Sirvydas

‘INFLATION AND YOUR PREMIUM PAYMENT’

It is common knowledge that high prices and inflation is the most 
troublesome matter which faces all the people of these United States today.

Every family is faced with the problem of how to handle the situation 
which has come to plague us all.

It is well known that many people in order to fend off inflation have cut 
down all buying of goods except food.

However, it has been learned that many persons havevstopped paying 
their premiums on their policies of Insurance. Such action is an error on the 
pari of a policy holder. It must be remembered that your premium payment 
is made pursuant to a contract between you and the insurance society. And 
the rate paid, is according to an approved rate table, based on actuarial 
calculation based on life experience. Thus, if a member stops payment on 
his policy because of inflation experience, he is losing money and the 
benefits otherwise gained by his family are lost. It is essential that a 
contract of life insurance be kept in full force and effect, as inflation cannot 
be stopped if your insurance premiums are not paid.

Therefore, all are urged to keep your Insurance contract alive by paying 
yur premiums. S. Bredes, Jr.

SLA KUOPOMS IR ORGANIZATORIAMS
Sėkmingai baigęs savo veiklos 88-uosius metus, SLA dabar jau pradėjo 

ruoštis tinkamai paminėti SLA 90-ųjų metų sukaktį ir 1976 metais 
įvyksiančiam Seimui.

Nuo SLA įsisteigimo 1886 metais per mūsų organizaciją perėjo daugiau 
100,000 lietuvių. Per tą laikotarpi SLA jau išmokėjo arti 10 milijonų dolerių 
pomirtinėmis ir ligoje pašalpomis. Tai buvo didelė savišalpinė fraternalė 
pagalba! Bet tai dar ne viskas. Kiek SLA nuveikė kultūrinėje srityje ir kiek 
piniginės pagalbos suteikė patriotinei lietuvių veiklai per savo 88-erius 
metus, tiksliai dar niekas neapskaičiavo ir vargu, ar begalės apskaičiuoti, 
nes užrekorduotų atliktų kultūrinių darbų ir aukotų sumų tik dalis istorijai 
beliko. Bet piniginės sumos jau siekia milijonus.

Dabar, besiruošdamas 90-ies metų sukakčiai, SLA skelbia 90-metinį 
sukaktuvini vajų naujiems nariams gauti.

SLA Sekretorė Genovaitė Meiliūnienė prie viešbučio Bostone, kuriame 
vyko SLA 58-asis sėkmingas seimas. v. Meiliūno nuotrauka

Vajaus Komisija ruošia naujaš taisykles. Tikimės, kad kiekviena kuopa ir 
kiekvienas organizatorius pasistengs įrašyti kuodąugiausia nauju narių, 
ypač jaunosios kartos, kurie mus pavaduos ir kurie ilgainiui perims ir mūsų 
SLA. ' '

Iki sekančio SLA Seimo, įvyksiančio Chicagoje 1976 metais, stengiamės 
įrašyti 1,000 naujų narių, nes norime, kad SLA organizacija nesilpnėtų, bet 
stiprėtų.

Linkime sėkmės!

TO ALL SLA LODGES & ORGANIZERS
The Lithuanian Alliance of America has just completed its 88th year of 

activity. More than 100,000 persons of Lithuanian descent have passed 
through our ranks since the Society’s establishment in 1886.

During that time the LAA paid out nearly ten million dollars in life 
insurance and rich benefits! This is quite an accomplishment for our 
fraternal organization! Now we are looking forward towards our 90th 
anniversary. As we embark on a new year of activates, we herewith 
announce The Lithuanian Alliance of America 90th Anniversary Drive.

Rules for the 90th Anniversary Drive are in preparation. .
We sincerely hope that each Lodge will make an effort to sign in new 

members, especially the young people WHO WILL CARRY ON OUR 
WORK!

Wishing you success as we launch our 90th Anniversary Drive, and 
hoping to see you at our next biennial Convention in Chicago in 1976 to 
celebrate the LAA 90th anniversary, we welcome at least 1,000 new 
members! <

"KVIEČIAME Į CHICAGĄ, ! . Chicagiečių delegatu dalis. Vyto
Uznys SLA 59-ąjj Seimą šaukti kviečia Chicagoje. Dešinėje ir (statų 
Komisijos pirmininkas. Naujienų redaktorius Martynas Gudelis ir C. 
Austin, SLA Iždo Globėja, Naujienų administratorė.

TĖVYNE, 1974 m. rugsėjo-Sept. 6 d.



58-TOJO SLA SEIMO, ĮVYKUSIO 1974 METAIS LIEPOS 1D 
BOSTON, MASS. STATLER-HILTON VIEŠBUTY

PROTOKOLAS NR. 1
SLA seimo rengimo komisijos pirmininkas A. Chaplikas pakviečia J. 

Mileriūtę, J. Comley-Andriulionytę ir A. Januškevičienę sugiedoti Ameri
kos ir Lietuvos himnus, pritariant delegatams.

A. Chaplikas seimui pristato Bostono miesto mėro atstovę Geraldine 
Malinovski, kuri seimą pasveikina Bostono miesto mėro Kevin A. White 
vardu, pabrėždama, kad ji yra lietuvių kilmės. Nors lietuviškai Siek tiek 
primiršusi, bet šeimos tarpe vartojanti lietuvių kalbą. Ji didžiuojasi 
priklausanti lietuvių tautai ir gėrisi jos atsiektais kultūriniais laimėjimais, 
domisi lietuvių ir Lietuvos istorija, sielojasi tomis kančiomis, kurias 
dabartiniu metu lietuvių tautai, tenka pergyventi. Tuo pačiu kartu ji 
pamini, kad Bostono lietuviai gyvena gana patogiai, džiaugiasi jų 
pasisekimais, ir Bostone prašo jaustis laisvai ir maloniai. Po to ji perskaito 
prie šio protokolo pridedamą proklamaciją, kurioje meras skelbia 1974 m. 
liepos 1 d. ‘Lithuanian Alliance Day’ Bostone. Sakydama lietuviškai ‘ačiū 
labai’, užbaigia.

Seimo delegatai, išklausę mėro pranešimą ji priima labai šiltai gausiu 
plojimu.

A. Chaplikas, seimo rengimo komisijos vardu, įteikia SLA prezidentui P. 
Dargini simbolini raktą i Bostono miestą.

A. Chaplikas praneša apie šį vakarą įvyksianti delegatams priėmimą - 
pokyli Lietuvių piliečių klube ir oficialų banketą,įvyksiantį liepos 2 d. šiame 
pačiame viešbuty. Chaplikas pasveikina atvykusius delegatus ir palinki 
darbingo seimo. ’ : ;

Po to, jis kviečia SLA prez. P. Dargi oficialiai atidaryti SLA 58-ąjį seimą.
SLA prez. P. Dargis sveikina delegatus^atvykusius i 58-ąjį seimą svarstyt 

organizacinius reikalus, svarbius ne tik Susivienijimui, bet ir plačiai 
visuomenei. Jo kalbos tekstas pridedamas prie šio protokolo.

Prezidentas baigia savo kalbą,pareikšdamas, kad ryškiausias Susivieniji
mo siekimas buvo ir tebėra Lietuvos laisvė, ir, kad šis seimas bus 
pravedamas dr. Jono Šliūpo pagerbimo ženkle. 10:40 jis paskelbia seimą 
oficialiai atidarytu ir skiria mandatų komisiją, i kurią įeina: Anna Jagiella, 
208-tos Kuopos, Petras Jonuška, 352 Kuopos, Vytautas Mačys, 57-tos 
Kuopos ir Lionginas Kapeckas, 124-tos Kuopos. Po to jis pristato seimui 
naują SLA Pildomosios Tarybos sekretorę G. Meiliūnas, duodamas trumpą 
biografinę apybraižą ir pažymėdamas, kad ji dirbo Susivienijimo Centre 28 
metus, eidama įvairias pareigas. Seimo delegatai su entuziazmu priima 
naują išrinktą Pildomosios Tarybos sekretorę Meiliūnienę.

Po to prezidentas P. Dargis paveda sekretorei atlikti delegatų 
vardošaukį. Sekretorė padėkoja už jai parodytą pasitikėjimą, ir palinkėjus 
seimui sėkmės, atlieka delegatų vardošaukj

pagal Centrui prisiųstus mandatus:

SLA KUOPŲ IŠRINKTI DELEGATAI 
58-TAM SLA SEIMUI

PILDOMOJI TARYBA:

P. P. Dargis — Prezidentas
A. Chaplikas — Vice-Presidentas
G. Meiliūnas — Sekretorė
E. Mikužis — Iždininkė
S. Bredes, Jr. — Iždo Globėjas
J. Miller — Iždo Globėja
Dr. D. Degesys — Daktaras Kvotėjas

DELEGATAI:

3Kp., Elizabeth, N. J.

Elena M. Juška 
Juozas Kapočius 
Mikas Klimas 
Petras Lanys 

; Ignas Štokas

7 Kp., Pittston, Pal

Nellie T. Bayoras 
Mary Savadge

14 Kp., Cleveland, Ohio

Vytautas A. Braziulis 
Ona Jokūbaitis 
Kazimiera Lazdinis 
Mikalina Slabokas 
Paul Sukis

TĖVYNĖ. 1974 m. rugsėjo-Sept. 6 d.

17 Kp., Brockton, Mass.

Jonas Bielkevičius 
Mykolas Gofensas 
Stasė Gofensienė 
Petras Viščinis

30 Kp., Scranton, Pa,
Aldona Hughes 
Helen Johnston 
Anna Zorskas

35 Kp., Wflkee-Barre, Pa.

Mary Stanislovaitis . • **
36 Kp., Chicago, m.
Stella Kaulakis 
Mikas Vaidyla

38 Kp., Brooklyn, N. Y.

Stephen Bredes, Jr. 
Salomėja Narkėliūnaitė 
Jonas Valaitis 
Ona Yozėnas

40 Kp., Pittsburgh, Pa.
Jonas Drąsutis 
Mary Zdankus
43 Kp., So. Boston, Mass.
Alfonsas Baika 
Blanche Kapochy 
Dr. Anthony Kapochy 
Silvestras Kontautas 
Juozas Lokys 
Antanas Matioška 
Petras A. Smidtas
44 Kp., Miami, Fla.
Marė Misčikienė 
Vincas Yankus 
Edwina Yankus

50 Kp., Binghamton, N. Y.

Emma C. Balchikonis 
P. B. Balchikonis 
Melanie Marchuska 
Alfonsas Marchuska 

k

53 Kp., Chelsea, Mass.
Stephen C. Butvitis 
Mary F. Russell
57 Kp., Worcester, Mass.
Vincas Dabrila

♦ , ■ i ■ V * .. ■ ■- ' ■ „

Juozas Krasinskas
Vytautas Mačys 
Juozas Matulevičius 
Antanas Tamkus

63 Kp., Chicago, Hl.

Martin Gudelis 
Anne Vysther 
Anthony Vysther

64 Kp., Baltimore, Md.
Nadas Rastenis 
Julia Rastenienė
66 Kp., Ansonia, Conn.
Tomas Sciuckas

72 Kp., Hamilton, Ont., Canada 
Rimas Matukaitis
Juozas Šarapnickas

73 Kp., Pittsburgh, Pa.
Juliana Comley 
Viola A. Stanny

75 Kp., Los Angeles, Cal.
Alena Devenis
84 Kp., Orange, N. J.
Albinas S. Trečiokas 
Eva M. Trečiokienė
85 Kp., Brooklyn, N. Y. 
Almus Šalčius 
Valerija Tysliavienė
99 Kp., New York, N. Y.
Elena Prekeris

101 Kp.» Paterson, N. i.
Anthony Gustus

104 Kp., Pittsburgh, Pa.
George Žilinskas

115 Kp., Wilkes Barrė, Pa.
George Krizenabskas 
Vytautas Paulauskas

124 Kp., Hartford, Conn.
Lionginas Kapeckas 
Alfonsas Smitkus
125 Kp., Melrose Park, DI.
Dr. Kazys Bobelis
126 Kp.,New York, N. Y.
Antanas Diržys 
Stasys Jakštas 
Antanas Jurgėla 
Jurgis Kiaunė 
Vincas Meiliūnas 
Albertas Ošlapas 
Cesė Sodaitis 
Liucija Sperauskienė

134 Kp., Chicago, BĮ.
Christine Austin 
Mikalina Baronas 
Ona Biežis
Helen Buchinskas 
Helen Cižauskas

136 Kp., Cleveland, Ohio 
Olga Šilerienė 
Agnes Jonaitis
169 Kp., Ambridge, Pa. 
Ona Triska
173 Kp., Lowell, Mass.
Janina Kouropoulos 

r t *.r/ •
175 Kp., Arlington, Mass.
Anna Palby
185 Kp., East Chicagar, Ind. 
Eglė Juodvalkytė
200 Kp., Detroit, Mich. 
Antanas Sukauskas 
208 Kp., Chicago, 01.
Anna N. Jagiella

212 Kp., Kenosha, Wb.
Amelia B. Glemboski
228 Kp., Chicago, 01. 
John Drevin 
Vyto Uznys
236 Kp., Toronto, Ont., 

Canada
Ona Indrelienė
Lidija Novog 
Stasys Algis Pulkys 
Alfonsas Pundzius ’ 
Salomėja Pundžius

250 Kp., Maspeth,‘N. Y. 
Dominikas Klinga
260 Kp., Chicago, DL 
Pranė Mačiukas 
Kazys Mačiukas 
Jonas Talala 
Petras Vilkelis 
Helen Vilkelis
278 Kp., St Catharines, 

Ont.
Anelė Ališauskienė 
Juozas Girevičius 
Petras Polgrimas

i? 4

297 Kp.. Greenfield, 
Mm*.

Andrew W. Dėdinai
(Nukalu \ poL 4)



58 TOJO SLA SEIMO, ĮVYKUSIO 1974METAIS LIEPOS 1 D., 
BOSTON, MASS. STATLER-HILTON VIEŠBUTY

PROTOKOLAS. (Tęsiama iŠ psl.3 )

308 Kp., Brookline, Mass.
Antanas Andriulionis
Bronius Bajerčius
Walter Bajerčius
Povilas Jančauskas
313 Kp., Chicago, Hl.
Anastazija H. Mikužis t

322 Kp., Chicago, Hl.
Dr. Vytautas Dargis 
Antanas Kalvaitis 
Bronė Kalvaitis
328 Kp., Jamaica Plain, Mass.
Jadvyga Tumavičienė 
Eglė Subatis 
Ona Kusavičienė

335 Kp., Greenpoint, N. Y.
Bronė Spūdienė

352 Kp., Detroit, Mich.
Vytautas Alantas 
Bronius Burba 
Antanas Grinius 
Petras Januška 
Birutė Januška 
Elzbieta Jodinskas 
Pranas Mosteika 
Feliksas Motuzas 
Antanas Norus 
Julia Rutkauskas 
Alfonsas Žiedas

353 Kp., Pittsburgh, Pa.
Gertrude B. Dargis
359 Kp., Dorchester, Mass.
Olga Brašiškis
Adolph J. Namaksy
365 Kp., Jamaica Plain, Mass.
Eleanora Chaplikienė
371 Kp., Cambridge, Mass.
Anna Baltulis
374Kp., Paterson, N. J.
Audronė Valatkienė

Seimo darbų knygą paruošus, ne
tilpę joje delegatai Seime dalyvavo:

3 Kp., Elizabeth, N. J.
Adolfina Kudzinskas
35 Kp., Wilkes Barre, Pa.

Mikalina Jenčiukienė

38 Kp., Brooklyn, N. Y.
Marytė Vosylka
85 Kp., Brooklyn, N. Y.

Milda Vaivadienė

131 Kp., Norwood, Mass.
Kazys Šimėnas

216 Kp., Erie, Pa.
Anthony J. Matulevich

Po vardošaukio sekretorė G. Meiliunienė kreipėsi į Seimo dalyvius:

Gerbiamasis prezidente,

Širdingas ačiū Jums už supažindinimą atstovų su manim. Taip jau 
atsitinka, kad gali išbūti ketvirtį šimto metų organizacijoj, o vis dar gali 
likt nepažįstama. Šiuo atveju, tai galėjo atsitikti dėl to, kad Susivienijimas 
yra didelio ir ilgaamžis, o aš pati buvau kukliose pareigose, nors ir 
atlikdama labai svarbų darbą.

Ir man pačiai daug kas atrodė kitaip, kai buvau eiline tarnautoja, kitaip 
matau daug dalykų dabar, kai tenka būti išrinktai - iš Pildomosios Tarybos 
sekretorės taško.. Naujiena man, kai sueinu iš karto tokiom skaitlingon 
pažintin su Jumis, gerbiamieji Delegatės ir Delegatai. Tikiu, kad kelių 
dienų Seimas sudarys sąlygas ne vien pažinčiai iš veido, o susipažinimui 
galvojimu, Susivienijimui atsidavimu ir daug kuo kitu, kas reikalinga 
organizaciniame gyvenime.
' Linkiu Jums visiems geros sėkmės šiame Seime.

Pareikšdamas, kad šis seimas vyksta 88-erių metų sukaktyje, preziden
tas Povilas P. Dargis pradeda dr. Jono Šliūpo, Susivienijimo įkūrėjo 

- minėjimą, pakviesdamas poetę E. Juodvalkytę, SLA stipendininkę, pradėti 
minėjimą Krėvės-Mickevičiaus, Henriko Nagio ir dr. Šliūpo biografinių 
žinių pyne.

Susižavėję didingomis Krėvės-Mickevičiaus ir Nagio mintimis, delegatai 
išreiškia nuoširdžią poetei padėką.

Padėkojęs poetei E. Juodvalkytei, prezidentas Povilas Dargis pristato 
paskaitininkę, žinomą SLA ilgametę veikėją ir garbingos Vileišių šeimos 
narę, asmeniškai pažinusią dr. Šliūpą ir jo visų šeimą, Aleną Devenienę.

Turininga ir išsami paskaita, jautriai ir įspūdingai pristatyta prelegentės, 
davė vaizdą Šliūpo veiklos anų laikų fone. Dr. Jonas Šliupas buvo pirmasis 
lietuvis, atvykęs į Ameriką išjudinti lietuvišką tautinę sąmonę ir suburti 
lietuvius pirmajame lietuvių Susivienijime šiame krašte. Tuomi jis įstojo į 
lietuvių tautos milžinų eiles.

Ši p. Devenienės prasminga, jausminga ir istorinė paskaita taip sujaudina 
klausytojus, jog ne vieno akyse sužimba ašara. Prezidentas Povilas Dargis, 
dėkodamas prelegentei už tokią paskaitą, paprašo seimo delegatus pagerbti 
ją atsistojimu.

Toliau seka dr. Stepono Biežio, prieš metus mirusio, minėjimas.
Prezidentas Povilas Dargis pakviečia poetę E. Juodvalkytę padeklamuoti 

V. Mykolaičio-Putino eilėraštį Mortuos Voco, kurį ji deklamavo dr. Biežio 
mirties metinėse Chicagoje. Delegatai, išklausę šį jautrų kūrinį, išreiškia 
poetei padėką.

Prezidentas Povilas Dargis apibūdina dr. Biežio 33 jų metų atliktą taurų ir 
vertingą Susivienijimui darbą. Jis sujungia dr. Jono Šliūpo ir dr. Stepono 
Biežio gyvenimų raidą, pažymėdamas, jog abu varge baigė Amerikoje 
mokslą, abu buvo lietuviško darbo pionieriai Amerikoje, ir abu priglaudė 
lietuviškos kapinės Amerikos žemėje. Jų pagarbai prezidentas Povilas 
Dargis paprašė visus esančius sudainuoti ‘Lietuva Brangi', kurią ypatingai

1 mėgo dr. Steponas Biežis. Atsistojimu pagerbiama dr. Stepono Biežio našlė, 
Ona Biežienė. \

12:53 prezidentas Povilas Dargis uždaro pirmąją sesiją ir kviečia 
susirinkti sekančiai sesijai už valandos laiko.

PROTOKOLAS NR. 2
Prezidentas Povilas Dargis atidaro sesiją 2:30 po pietų ir pakviečia 

Mandatų komisiją išduoti raportą. Mandatų komisijos vardu pranešimą 
padaro Lionginas Kapeckas. Jis praneša, kad šioje sesijoje dalyvauja 6 
Pildomosios Tarybos nariai ir 89 teisėti delegatai - viso 95. Komisija 
rekomenduoja priimti visus pilnateisiais delegatais. Įnešimą priimti padaro 
K. Mačiukas ir paremia S. C. Būdvytis. Seimas mandatų komisijos 
rekomendaciją vienbalsiai priima.

Prezidentas Povilas Dargis siūlo priimti sekančių komisijų sąstatą: 
Ženklelių segimo komisija: 0. Zorskaitė, L. Novogrodskienė ir M. 
Mišeikienė. Segant ženklelius,A. Andriulionis įteikia kiekvienam delegatui 
vakarinio pokylio bilietą.

Prezidentas Povilas Dargis kviečia Pildomosios Tarybos sekretorę G. 
Meilįūnienę pranešti delegatams seimo sekretoriato sąstatą. Sekretoriatą 
sudaro A. Kalvaitis, 0. Indrelienė ir E. Juodvalkytė. Įnešimas priimti - V. 
Uznio, paremia 'E. Prekerienė. Seimas vienbalsiai priima.

Prezidentas kviečia garbės narę J. Tumavičienę, prirašiusią išskirtiną 
skaičių naujų narių į Susivienijimą. Susijaudinusi, p. Tumavičienė pasako - 
‘Kiek galėjau, tiek padariau’. Seimas ją pagerbia atsistojimu, sudainuoda
mas ‘ilgiausių metų’. Prezidentas Povilas Dargis pakviečia jauniausią seimo 
delegatą A. Matulevičių, dviejų brolių įsteigtos 216 Kuopos, Erie, Pa., 
įpėdinį. Jaunasis Matulevičius sakosi atvykęs tęsti savo tėvų prieš 25-erius 
metus pradėtąją tradiciją. Prezidentas Povilas Dargis kviečia dr. Vytautą 
Dargį, iš 322 Kp. prirašytą a. a. dr. Stepono Biežio. Dr. V. Dargis su 
entuziazmu įvertina SLA nuopelnus lietuvybei. Prezidentas P.. Dargis 
kviečia advokatą-poetą N. Rastenį, SLA garbės narį, kuris Lietuvos himno 
žodžiais linki seimui nepamiršti savo žemės, Lietuvos. Plojimu buvo 
pagerbta ir jo žmona, p. J. Rastenienė. Prezidentas Povilas Dargis kviečia 
atvykusius spaudos atstovus: J. Sondą, Keleivio red.; M. Gudelį, Naujienų 
red. Jie sveikina seimą,linkėdami geros sėkmės jo eigoje ir prirašant naujus 
narius. Prezidentas P. Dargis kviečia Lionginą Kapecką, 124 Kp. Hartford, 
Conn. SLA narį, kuris vertina senųjų narių atliktus SLA naudai darbus ir 
sakosi semiąs iš jų pavyzdį. Prezidentas P. Dargis kviečia P. Janušką, iš 352 
Kp. Detroit, Mich., kuris sakosi dirbąs ir dirbsiąs Susivienijimo labui. 
Prezidentas P. Dargis kviečia V. Tysliavienę, Vienybės redaktorę, 
suorganizavusią naują SLA 85 Kuopą Brooklyne. Prezidentas P. Dargis 
kviečia apeliacijų-skundų komisijos pirmininką A. Diržįkurį pavadina savo 
dešiniąja ranka. Sekantis pakviečiamas M. Klimas,šiame vajuje prirašęs 59 
naujus narius. Jį seka A. Baika,iki seimo pradžios prirašęs 84 naujus narius.

Prezidentas P. Dargis skiria sekančias komisijas:
Maršalkos - A. Andriulionis ir E. Prekerienė
Skundų ir Apeliacijų komisija - A. Diržys, A. Stankus ir E. Cižauskienė 
Balsų skaitymo komisija - J. Sarapnickas, J. Drąsutis, A. Baika ir P.

Polgrimas.
Laišltb skaitymo komisija - 0. Biežienė, H. Vilkelis, B. Jonuškienė, E. 

Jankus ir C. Sodaitienė
Tautiškų Centų Komisija - P. Šukys, J. Žilinskas ir M. Stanislovaitienė
Rezoliucijų Komisija - E. Juodvalkytė, J. Drevin, dr. V. Dargis ir J. 

Valaitis.
Komisijų komisija - N. Bajoras, B. Spūdienė ir J. Andriulionis.
Įnešimas priimti komisijas - Būdvyčio, paremia Ona Triškienė iš 169 Kp. 

Seimas priima vienbalsiai.
A. Chaplikas padaro pranešimą apie įvyksiančią susipažinimo vakarienę. 

Prezidentas P. Dargis kviečia A. Vaivadą, Amerikos valstybės departa
mento valdininką, įvertinusį lietuvių įnašą į Amerikos ekonominį ir 
kultūrinį gyvenimą, paminėdamas, jog SLA yra įrašytas ne tik į lietuvių,bet 
ir į pačios"Amerikos istoriją.

Mandatų komisijos narys L. Kapeckas rekomenduoja seimui priimti 
naujai atvykusį delegatą P. Šmitą. Įnešimas Uznio, paremia A. Jagiella. 
Seimas vienbalsiai patvirtina. Prezidentas P. Dargis kviečia Ant. Tamkų, į 
Susivienijimą prirašiusį daug narių.

■Seka prezidento P. Dargio pranešimas apie negalėjusį atvykti seimo 
delegatą J. Krasinską, dėl sveikatos. Prezidentas atsiklausia seimo 
sutikimo pareikšti jam užuojautą. Seimas nuoširdžiai pritaria. Prezidentas 
P. Dargis kviečia V. Mačį kalbėt,nesenai į SLĄ įstojusį, perėmusį 57 Kp. 
finansų sekretoriaus pareigas ir sutvarkiusį Kuopos veikimą. Prezidentas 
P. Dargis pakviečia J. Valaitį, Tėvynės redakcinio kolektyvo narį. 
Paminėjęs, kad gimęs ir augęs Bostone, jis primena, kad Bostoniškiai 
bendromis jėgomis yra prirašę daugiausiai narių į Susivienijimą. Jis siūlo, 
kad SLA sekantis seimas, įvyksiantis Amerikos nepriklausomybės šventės 
200 metų ženkle, būtų Saukiamas Penns, valstijoje.

Prezidentas P. Dargis, prieš uždarydamas sesiją, kviečia seimo rengimo 
komiteto pirmininką A.* Chapliką, kuris kviečia visus tuojau vykti į 
vakarienę.

Antroji sesija uždaroma 5:00 vai. vak. Trečiosios sesijos posėdžiai 
prasidėsią liepos 2 dienos 10:00 vai. ryto. (Nukelta i psl. 5)

4
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( Tąsa iŠ 4 puslapio )

PROTOKOLAS NR. 3 - TRECIA SESIJA
Prezidentas P. Dargis skelbia sesija atidaryta 10:15 ryto ir kviečia 

sekretorę G. Meiliūnienę atlikti vardoŠaukį ir naujai atvykusius delegatus 
kviečia įteikti mandatus. L. Kapeckas, Mandatų komisijos vardu, pristato 
naujai atvykusius delegatus seimo patvirtinimui: Emma Balčikonis, P. 
Balčikonis (abu 50-tos Kuopos) ir C. Austin (134-tos Kuopos). N. Rastenis 
įneša ir J. Valaitis paremia Mandatų komisijos rekomendaciją. Seimas 
vienbalsiai pritaria ir ženklelių komisija prisega ženklelius.

Prezidentas Povilas Dargis kviečia sekretoriato A. Kalvaitį skaityti šio 
seimo pirmų dviejų sesijų protokolus. Įnešimą pirmos sesijos protokolą 
priimti padarė A. Gustus, A. Klimas parėmė. Dr. V. Dargis pagiria sklandų 
protokolo stilių. Seimo delegatai patvirtina vienbalsiai su pagyrimu.

Perskaičius antros sesijos protokolą, padaromi du patikslinimai: L. 
Kapeckas, protokole pavadintas Mandatų komisijos pirmininku, prašo 
pakeisti šį žodį į ‘narys*. Uznys pastebi, kad revizijos komisijos sąstate • 
praleistas Drevino vardas. O. Biežienė siūlo protokolą priimti su 
pataisymais. B. Bajerčius paremia. Vienbalsiai priimta.

Prezidentas P. Dargis pakviečia seimo rengimo komisijos pirmininką A. 
Chapliką padaryti pranešimą apie oficialų banketą. Prezidentas Povilas 
Dargis prašo patvirtinti 57-to seimo paskutinius du protokolus, kuriuos 
seimas įgaliojo paskelbti Tėvynėje ir patvirtinti 58-tame seime. B. Spūdienė 
įneša, E. Prekerienė paremia, kad protokolai būtų priimti taip, kaip buvo 
paskelbti Tėvynėje. Seimas vienbalsiai priima.

Prezidentas P. Dargis kviečia viceprezidentą A. Chapliką užimti 
pirmininkaujančio vietą, kad pirmininkas galėtų pristatyti seimui savo 
raportą. S. C. Būdvytis įneša, A. Gustus paremia, kad prezidento raportas 
būtų perskaitytas taip, kaip jis įrašytas seimo darbų knygoj. Seimas, 
vienbalsiai pritaria.

SLA PREZIDENTO POVILO P. DARGIO RAPORTAS 
SLA 58-TAM SEIMUI

Gerbiamosios ir Gerbiamieji Seimo Delegatai!
. Šis mano, kaip SLA prezidento, raportas yra jau devintas. 
Kaip ir ankstyvesnių Seimų, taip ir šis raportas yra bendra 
apžvalga viso Susivienijimo gyvenimo ir mano rūpesčių ir 
darbų, atliktų pastarųjų dvejų metų laikotarpyje (nuo 57-to 
Seimo iki šio 58-to Seimo).

Ypatingą aplinką sudaro šis Seimas, susirinkęs Bostone. 
Toji vieta mums primena didelį, labai didelį Susivienijimo 
gyvenimo įvykį prieš 73-jus metus. Tai buvo 1902 metai, kad 
į tą patį Bostoną susirinko SLA pirmasis Seimas, taip 
vadinamas laisvas Seimas.

Prisimindami tą Susivienijimo Laisvąjį Seimą, negalim 
užmiršti to didžiojo lietuvių pirmūno-ko^otojo DAKTARO 
JONO ŠLIUPO, apie kurį labai vaizdžiai ką tik girdėjome iš 
prelegentės Alenos Devenienės.

Tos laisvės ir jos didžiojo kovotojo dvasioj Susivienijimo 
darbai būdavo planuojami ir vykdomi. Ne kitaip vyksta ir 
mūsų šių dienų darbai.

Po šių įvadinių minčių jau artėju prie minėtinų konkrečių 
darbų. Tačiau ir dabar dar turiu pasakyti kai ką, kas būtina, 
norint aiškiau suprasti Susivienijimo gyvenimą. Labai čia 
dera trumpai prisiminti vyriausios vadovybės veikimo 
struktūrą. Reikia pradėt nuo Pildomosios Tarybos. Kaip 
žinot, Tarybą sudaro 7 asmenys: prezidentas, vicepreziden
tas, sekretorius, iždininkas, dų iždo globėjai ir daktaras- 
kvotėjas. Tie asmenys turi Konstitucijos nustatytas 
pareigas, kurias vykdo ir atsakomybę neša.

Tačiau yra visa eilė svarbių darbų, kurių pats vienas negali 
atlikt, kuriems reikia talkos. Tiems darbams Pildomoji 
Taryba yra pasiskirsčiusi į septynias komisijas ir, būtent, 
šias: Taut.os ir kultūros, Investments Nuosavybių, 
Morgičių, Imigrantų, Moksleivių ir Vajaus Komisijas 
(kiekviena susidedanti iš 3 asmenų). Šios komisijos taip pat ir 
pagreitina atsiradusio reikalo išsprendimą ir sumažina 
Pildomosios Tarybos suvažiavimų dažnumą.

Be to, kaip jau visiems yra žinoma, turim ir Pastoviąsias 
Komisijas, kurių yra taip pat septynios ir, būtent, šios: 
Kontrolės, Įstatų, Stovio-Skundų-Apeliacijų, Švietimo, 
Labdarybės, Jaunimo ir Sveikatos. Be šių Pastoviųjų 
Komisijų, yra dar viena, kurią galima būtų vadinti tik laikine 
ir vieno uždavinio komisija, t. y., SLA Istorijai išleisti 
komisija.

Štai šitą organizacinę struktūrą, man kaip SLA 
prezidentui, reikia nuolat matyt, kas joje darosi - girdėt, už 
viską, mažiausia, moralinę atsakomybę nešt. O, pagaliau, tai 
dar ne viskas. .Prie viso to Prezidentas nelieka lyg kokia 
“soste sėdinti” persona. Jis yra tiesioginiame ryšyje ir su

SLA Apskritimis, su Kuopomis ir net su atskirais nariais. 
Tie ryšiai vystosi telefonais, paštu ir asmeniškais 
apsilankymais. Susivienijimo prezidentas ir visa tai turi 
matyt, klausytis, girdėt ir, be abejo, rūpintis.

Šituo pačiu metu rieda visas administracinis darbas, 
koordinuojamas SLA Centrinės įstaigos New Yorke, 
kuriame tenka dėti tiek savo parašų, kad nebeskaičiuoji nei 
tų parašų, nei laiko, kurį tiems raštams ir parašams skiri i O 
reikia neužmiršt, kad SLA valdo ūkį arti 4-rių milijonų 
dolerių vertės, tvarko tūkstančių žmonių reikalus jautriuose 
gyvybės draudimo ir ligonių pašalpos srityse.

Buvau minėjęs anksčiau, kad pasakysiu tik ‘kai ką’ 
didesniam Susivienijimo gyvenimo aiškumui. Iš tikrųjų, tai, 
ką tik ką sakiau, yra bendriausių bruožų visuma. Turint 
dabar tą visumos vaizdą, nuosekliai einu prie konkrečių 
rūpesčių ir darbų.

Tikriausiai, atsimenate visi 57-tą Seimą, įvykusį prieš 
dvejus metus Miami Beach, Floridoj, patikusį visiems ir dėl 
vietos - garsaus Amerikos kurorto - ir dėl paties Seimo 
sėkmingumo. Seimas buvo skaitlingas delegatais ir svečiais, 
linksmas pramogomis ir nenuvarginęs Seimo dalyvių 
darbais. Viskas ėjo pakilia nuotaika, vyravo saulėta graži 
giedra visame kurorte ir pačiame Seime. Tačiau ir tokiam 
mūsų Seimui buvo skirtas juodas debesėlis. Atsimenate, kad 
nelauktai atėjo žinia apie Wyomingo slėniuose, Pennsylvania 
valstijoje, užėjusią audrą su lietum, užtvindžiusią apylinkes 
ir sunaikinusią daug turto Edwardsville, Kingston, Wilkes- 
Barre, Plymouth (Pa.) ir Corning (N. Y.) miestuose. 
Nukentėjo daug ir lietuvių, jų tarpe buvo nukentėjusių 
Susivienijimo narių.

Tai buvo pirmutinis, atsitiktinės nelaimės rūpestis, 
Pildomajai Tarybai pradedant naują dvejų metų kadenciją. 
Teko man kreiptis į Federalines įstaigas su prašymu, kad 
būtų suteikta pagalba prarastam turtui atstatyti, pasekmės 
buvo teigiamos, bet virš to Pildomoji Taryba norėjo parodyti 
ir Susivienijimo vardu guodžiantį gestą saviem nelaimėn 
patekusiem nariam. Nelly Bayoras, Vinco Tamulaičio, Anne 
Benedict, Vyt. Paulausko, Onos Zorskiūtės ir Antano 
Agurkio informacijų dėka buvo nustatyta, kad nukentėjusių 
SLA narių buvo 56. Pildomoji Taryba 1972 m. lapkričio 13-14 
d. suvažiavime Chicagoje nutarė šių nukentėjusių narių SLA 
duokles už vienerius metus sumokėti iš Našlių ir Našlaičių 
Fondo. Kai ši audros-potvynio nelaimė atsitiko mano 
gyvenamoj valstijoj, man teko šios nelaimės didžioji 
jautrumo dozė, tad ir padariau, ką tik galėjau. Šio 
Susivienijimo gesto medžiaginė pusė nėra didelė - tik 
$1,264.24 .Bet didžioji jo vertė yra moralinė. Nelaimingieji 
nariai buvo neužmiršti, jie buvo paguosti.

Antras didysis reikalas, kuriam btfvo skiriamas nuolatinis 
dėmesys - tai SLA NARIŲ STOVIS IR NAUJŲ NARIŲ 
VAJUS. Tai jau rūpestis ne atsitiktinis ir ne laikinis, o 
nuolatinis, einąs nuo SLA užgimimo. Narių skaičius 
Susivienijime - tai Susivienijimo svoris. Ir mes stovim prieš 
uždavinį, kad tas Susivienijimo svoris nemažėtų, kad jis nors 
ir pamažu didėtų. Nėra buvę Pildomosios Tarybos posėdžio, 
kuriame nebūtų šiuo klausimu rūpinamasi, kalbama. Aš pats 
pirmininkauju Vajaus Komisijai, ir visi Susivienijimo nariai 
mato (iš mūsų organo TĖVYNĖS), kaip buvo planuojama, 
kas buvo daroma, kad tik daugiau naujų narių gautume.

Naujiesiems nariams yra duodamos labai reikšmingos 
įstojimo nuolaidos, ir organizatoriams yra numatytas visai 
geras atlyginimas, o, be to, yra numatytas ir dovanų priedas.

Be šešių Pildomosios Tarybos posėdžių, kuriuose buvo 
aptariamas naujų narių vajus, dar tuo pačiu reikalu man teko 
būti Centro Įstaigoje New Yorke 1972 m. rugpjūčio 13-18 
dienomis ir 1972 m. spalio 7-9 dienomis. O 1973 m. rugsėjo 15 
d. vėl teko būti ir 5 Apskrities suvažiavime ir SLA 
Organizatorių vajaus pasitarime.

Šiuo keliu veikdami, mes įrašome į Susivienijimą naujų 
narių beveik du kartu daugiau, negu įrašo kiti du 
susivienijimai, sudėjus abu draugėn. Bet visvien SLA narių 
bendras skaičius nedidėja. Pasibaigiančios gyvybės apdrau- 
dos sutartys, savanoriški pasitraukimai ir mirtys vis viršija 
naujų narių skaičių.

Kai įrašome mažiau narių, mažiau gauname ir duoklių, 
mažiau tenka pinigų patriotiniams-kultūriniams darbams. 
Čia ir yra tas, mano anksčiau minėtas, svorio mažėjimas.

Tačiau to svorio mažėjimo nereikia maišyti su Susivieniji
mo sveikatingumu, t. y. su Susivienijimo išsimokėjimų 
pajėgumu, ką čia mes vadiname SOLVENCY. Jis ne tik

(Nukeltą į psL 6)
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PROTOKOLAS. (Tęsiama iš psL 5) 
nemažėja, bet didėja. Pagal Aktuaro įstaigos apskaičiavimus 
dabartinis SLA solvency yra 148.58%. Tai reiškia, šiandien 
SLA galėtų išmokėti $1,000 apsidraudžiusiam - beveik 
$1,500.00. O tai yra labai džiugi aplinkybė ir vadovybei ir 
kiekvienam nariui.

Norint šį klausimą pilniau paliesti, štai ką reikia pasakyti. 
Mano supratimu, į SLA turi rašytis visi geros valios 
lietuviai, tiek patriotiniais, tiek praktiškais sumetimais - 
ypač, kai mato saugios ir geros apdraudos progą. Atėjo 
laikas, kada visa lietuvių išeivija, ypač atvykusi paskutinių 
25-rių metų laikotarpyje, turėtų žinoti, jog Susivienijimas 
Lietuvių Amerikoje nėra vien komercinė apdraudos 
kompanija, kad jis tuo niekad ir nebuvo. Bet buvo ir yra 
lietuvių tautinė organizacija, kuri nuolat jautriai rūpinasi 
lietuvių tautos ir visais lietuvių gyvybiniais reikalais.

-Kodėl dar reikia tai sakyti?.
Todėl, kad būtų apsidairyta ir pamatyta, kur esam, kur 

link einam, kuo pateisinam vadovavimą saviem tautiečiam. 
Lietuviškosios visuomenės vadovai ir mums palankioji 
spauda turi susirūpinti Susivienijimu. Visi turėtų atsiminti, 
kad SLA yra gimęs Lietuvos atgimimo šviesoje, išaugęs 
audrose ir stipriai užsigrūdinęs gyvenimiškais patyrimais.

Ką sakau, yra tiesa. Žinau, kad ir visi Pildomosios Tarybos 
nariai tuo tiki, prileidžiu, kad ir Tamstos, Delegatai, ne ką 
kita galvojate. Tačiau čia kyla dar vienas klausimas: ką 
reikia daryti, kad tai žinotų ir plačioji visuomenė, kad ji šia 
istorine tiesa taip pat patikėtų?

Tam klausimui aš esu skyręs labai daug laiko ir pilnai 
suprantu, kad Pildomoji Taryba tegali sėkmingai išspręsti šį 
klausimą su visuomenės pagalba. Tad sustiprinkim, 
pagyvinkim Apskričių ir Kuopų gyvenimą, veiklą. Raskim 
naujų talkininkų seniesiem vadovam, raskim ir tokius, kurie 
senesniuosius vadovus visai pavaduotų. Gaukim Susivieniji- 
man naujų jaunų narių.

Reikalas yra gyvas, svarbus, kaip išlaikyti tai, ką turim, 
kaip perduot sekančiom kartom, ypač tiem, kurie būtų verti 
to gražaus paveldėjimo.

Kalbėdamas apie senus, bet ir šiandien tebegyvus dalykus, 
lyg savaime prieini prie istorijos klausimo. Kaip žinote, yra 
SLA Istorijai išleisti komisija, kuriai pirmininkauti tenka 
man.

Komisija nustatė, kad SLA Istorija turi būti paruošta ir 
išleista lietuvių kalba, kurios teksto būtų 400 puslapių. Taip 
pat bus duota tos istorijos santrauka anglų kalba - viso 100 
puslapių. Istorija yra trijų dalių, rašyta 4-rių autorių:

1. seniausias laikotarpis (18864915), rašytas Vytauto 
Sirvydo ir Jono Valaičio;

2. laikotarpis tarp dviejų Pasaulinių karų (19164944), 
rašytas Antano Diržio;

3. pokarinis laikotarpis iki šių dienų (19444974), rašytas 
dr. Algirdo Budreckio.

Angliškoji santrauka yra paruošta: I daliai — Vytauto 
Sirvydo; II ir III daliai — dr. A. Budreckio.
Malonu man Tamstoms pranešti, kad visi keturi autoriai 

yra savo darbą užbaigę. Lieka peržiūrėti viską bendrai, 
įspausti turimą medžiagą į numatytą puslapių skaičių, 
išlyginti kalbą ir sudaryt būsimo SLA Istorijos veikalo 
pavidalą.

Be pareigų ir darbų Susivienijime, teko atstovauti jį dar ir 
Amerikos Lietuvių Taryboj - Centre, Chicagoje. Dalyvauja
me jos Direktoriate mes trys: Euphrosine Mikužis, 
Aleksandras Chaplikas ir aš. Dalyvavau 1972 m. lapkričio 
mėnesio Tarybos suvažiavime, Chicagoje, o šiais metais yra 
šaukiamas ALTos kongresas, kuriame vėl reiks dalyvaut.

ALTa veikia Lietuvos laisvės byloj, vykdo Lietuvos 
vadavimo darbus. ALToj Susivienijimas dalyvauja nuo pat 
ALTos įsikūrimo ir jos darbą visada remia.

1973 metų bėgyje SLA Pildomoji Taryba turėjo oficialų 
pakvietimą į JAV Prezidento inauguraciją ir vėliau - į 
Amerikos mažumų tautinės spaudos konferenciją Baltuose 
Rūmuose, Washington, D. C.

Buvau gyvame kontakte su mūsų broliška Tėvynės 
Mylėtojų Draugija, dalyvaudamas jos suvažiavime 1973 m. 
birželyje Miami Beach, Floridoj ir vėliau tų pačių metų

- lapkrityje Chicagoje.
Pagaliau, einant prie pabaigos, reikia dar paminėti kai 

kurias detales, kurios papildys atliktų darbų vaizdą. 
Pirmiausia minėtini du nepaprasti įvykiai pačioje Pildomoje 
Taryboje 1973 metais. Balandžio 6 d. mirė ilgalaikis 
daktaras-kvotė  jas Steponas Biežis. Tai buvo nelengvai 
pergyvenamas atsiskyrimas ypač man, dirbusiam su dr. 
Biežiu Susivienijime ir ilgai, ir labai darniai. Antra, iškilo 
Pildomoje Taryboje vakuojančios vietos užpildymo rūpestis. 
TĖVYNĖ, 1974 m. rugsėjo-Sept. 6 d.

Vos praėjo 6 mėnesiai, t. y. spalio 6 d. rezignavo 
Pildomosios Tarybos sekretorius dr. Algirdas Budreckis. 
Atsirado ir vėl viena vakuojanti vieta, atsirado ir rūpestis ir • 
šios vietos nepalikt neužpildytos, kai sekretorius kaip tik 
vadovauja SLA Centro įstgaigos darbams, administruoja 
tarnautojus-pinigus-raštus ir valdo Centro turtą.

Į tas vakuojančias vietas buvo pakviesti nauji asmenys, ir 
šiandien aš džiaugiuos, kad Pildomosios Tarybos parinkimas 
naujų asmenų ir šių asmenų malonus sutikimas prisiimti 
svarbias pareigas atitiko ir Susivienijimo daugumos narių 
valią. Tie naujieji Pildomosios Tarybos nariai - dr. Danielius 
Degesys ir Genovaitė Meiliūnienė jau dalyvavo Pildomosios 
Tarybos nominacijų ir rinkimų balsavimuose, abu gavo 
gražią balsų daugumą - taigi gavo ir pritarimą užimti dr. 
Degėsiui daktaro kvotėjo vietą, o G. Meiliūnienei - 
sekretorės.

Anksčiau esu sakęs, kad nesėdžiu “soste”, atskirtas nuo 
SLA pasaulio. Dabar duodu Tamstoms ir faktus.

1972 m. spalio 7-9 dienomis buvau New Yorke, dalyvavau 
SLA 5 Apskrities suruoštame dvigubame minėjime: 85-rių 
metų SLA ir 50 metų nuo Amerikos pripažinimo de jure 
Lietuvos Valstybės.

1973 ir 1974 metais dalyvavau SLA Centre (New Yorke) 
Vasario 16-tos minėjimuose, dalyvaujant Lietuvos Generali
niam Konsului Anicetui Simučiui.

1973.VIL22. - dalyvavau 72 Kuopos (Hamilton, Ontario, 
Canada) didžiojoj gegužinėj, ruoštoj. įamžinti ROMO 
KALANTOS - susideginusio lietuvio Kaune - atminimą.

19734C-14 - dalyvavau veiklios 134 moterų Kuopos 
parengime Chicagoje, minint joms Kuopos 50 metų sukaktį.

1974.IV.19. - dalyvavau Susivienijimui draugiško Naujienų 
dienraščio Chicagoje 60 metų sukakties bankete.

g Paminėjus dienraštį NAUJIENOS, reikia pasakyti kai ką
O ir daugiau. Ne vien šis dienraštis yra draugiškas 

Susivienijimui. Turim ir daugiau laikraščių, gera valia 
tf atsiliepiančių apie SLA, retkarčiais mininčių tai, kas
O svarbesnio ar labai svarbaus vyksta Susivienijimo gyvenime.
£ Toks laikraštis yra DIRVA, išeinanti du kartu savaitėj
W Clevelande, Ohio; savaitraštis KELEIVIS, einąs Bostone,
8 Massachusetts; SANDARA - Chicagoje, Illinois, ir vienaam-
a žė su Susivienijimu VIENYBĖ, tebegyvuojantį Brooklyne,
g* N. Y., ir kiti. Tų laikraščių redaktoriams jaučiu didelį

dėkingumą ir labai būtų pageidautina, kad jų palankumas 
SLA nemažėtų ir ateityje.

Mes turim ir savo laikraštį - organą TĖVYNĖ. Ji išeina du 
kartu į mėnesį, ją gauna kiekvienas SLA narys, ji tarnauja, 
pirmoje eilėje, Susivienijimo organizaciniams reikalams.

Turiu pasidžiaugti, kad pirmoji dvejų metų praktika, jog 
Pildomoji Taryba skiria redaktorių, pilnai pateisina 
pasirinktą tvarką. Dabar su TĖVYNĖS redaktorium ar 
redakcine komisija ir Pildomąja Taryba nėra jokių 
nesusipratimų, o tik abipusis bendradarbiavimas. Esu 
dėkingas Redakcijai už puikų darnumo supratimą.

Turėjom pastaruosius dvejus metus su nemažai rūpesčių, 
bet visai be triukšmo! Tad dėkoju Pildomosios Tarybos 
nariams už darnų bendradarbiavimą Centre, Apskričių ir 
Kuopų vadovams visoj Amerikoj ir Kanadoj - ir už gražų 
derinimąsi darbams - Centro raštinės tarnautojams.

Gerbiamosios ir Gerbiamieji Delegatai!
Semdamiesi'stiprybės iš savosios tautos ir mūsų 

Susivienijimo praeities, džiaugdamiesi kovotojų ir žymiųjų 
veikėjų darbais, susijungę širdžių grandinėn, ženkim • 
broliškai į šviesią ateitį.

POVILAS P. DARGIS 
SLA Prezidentas

Perskaičius raportą, V. Uznys įneša, C. Austin 
paremia, kad raportas būtų priimtas, kaip perskaitytas, su padėka ir 
pagyrimu.

S. Būdvytis prašo prezidentą paaiškinti,kaip yra reikalai .Wilkes Barre, 
Pennsylvanijoje, kur 1972 metų vasarą įvyko baisi nelaimė - potvynis, 
žiauriai sunaikinęs ne vieno SLA nario turtą. Prezidentas Dargia paaiškina, 
kad kai kuriems nariams buvo pagelbėti atstatyti namus ir suteikta didelė 
moralinė parama. Petras Vilkelis klausia kodėl Susivienijimo istorija bus 
atspausdinta lietuviškai 400 puslapių, o angliškai tik. 100 puslapių. 
Prezidentas P. Dargis atsakė, kad knygos nebus spausdinamos atskirai 
taupumo sumetimais ir, kad lietuviškai skaitančių narių yra daugiau, negu 
lietuviškai nemokančių.

A. Devenienė pastebi, jog ALTo suvažiavime privalėtų dalyvauti Kuopų 
atstovai, ne vien Pildomosios Tarybos nariai. Prezidentas Dargis atsako, 
kad Kuopos yra raginamos atsiųsti atstovus, nes Susivienijimas davė 
ALTui pradžią. Jonas Valaitis paryškina rezoliucijų komisijos pritarimą 
šiam reikalui. Seimas vienbalsiai priima prezidento raportą gausiu plojimu 
ir atsistojimu. (Tęsinys sekančiame nr.)

6



AUSTRALIJA IR NAUJOJI ZELANDIJA ATŠAUKĖ
LIETUVOS PRIPAŽINIMĄ 

t

Apie šį Australijos vyriausybės 
Baltijos valstybes smogiantį ir So
vietų Sąjungos imperializmą stipri
nantį žygį Reuterio telegrafo agan- 
tūros žinios Vliką pasiekė rugpiū
čio 3 d. vakarą. Po to, įvairiais 
kanalais žinių gauta rugpiūčio 4 ir 5. 
Rugp. 5 buvo kreiptasi į Lietuvos 

atstovą Washingtone p. Juozą Ra
jecką ir prašyta žinios tikrumą 
patikrinti Australijos ambasadoj.

Atstovybės patarėjas dr. Stasys 
Bačkis per New Yorko Lietuvos 
Generalinį konsulatą telefonu pra
nešė, kad Australijos ambasadorius 
Sir Show žinios tikrumą patvirti
nęs: Lietuvos, Latvijos ir Estijos 
valstybių nepriklausomybės pripa
žinimas esąs Australijos vyriausy
bės nutrauktas.

Rugpūčio 5 d. Vliko valdyba sku
biai susirinko nepaprasto posėdžio 
aptarti susidariusią padėtį. Imdama 
dėmesin Australijos vyriausybės 
žygį, labai skaudžiai palietusį Lietu
vos valstybės ir lietuvių tautos 
interesus, Vliko Valdyba nutarė: 1] 
pasiųsti Australijos vyriausybei 
protesto pareiškimą; 2] šią žinią 
paskelbti viso pasaulio laisviesiems 
Jietuviams; 3] kviesti visus lietuvius 
siųsti protestus Australijos vyriau
sybei ir drauge su latviais bei estais 
kur įmanoma visur ruošti bendras 
demonstracijas ir jose priimti ati
tinkamus nutarimus.

Laiškus, telegramas ir nutarimus 
siųsti tokiu adresu: His Excellency 
Mr. Gough Whitlam, Prime Minis
ter of Australia, Cangerra, Austra
lia. .. *>. y .r- J t

Viršuje:

Spaudos konferencijoje liepos 24 d. 
Amerikos Lietuvių Tarybos centri
nėje būstinėje Chicagoje, dr. K. 
Bobeliui pranešant apie tarptautinį 
antikomunistinį kongresą Taiwane 
ir apie Lietuvių Kongresą, įvyk
siantį Chicagoje rugs. 28-29 d.

V. Noreikos nuotrauka

RE-LOCATE TO FLORIDA 
IN A BUSINESS OF YOUR OWN 

Mademoiselle Fashion Stores, a 
national company, is now selling 
stores with exclusive areas to indi
viduals. Investment as low as 
$7,500.00.

Many choice areas available. On
ly interested parties call Mr. Jo
seph [904] 725-7725. No collect calls 
accepted.

Naujoji Zelandija rugpiūčio 22 d. 
pripažino Lietuvos inkorporaciją į 
Sovietų Sąjungą. Apie tai telefonu 
iš Australijos buvo painformuotas 
Vlikas, kuris tuoj perteikė šią liūd
ną žinią Amerikos Lietuvių Tary
bai. Tuojau Amerikos Lietuvių Ta
ryba telefonu susisiekė su Naujo
sios Zelandijos ambasada Washing
tone,. kuri šią žinią patvirtino ir 
telefonu perskaitė tuo reikalu pada
rytą Naujosios Zelandijos vyriausy
bės pareiškimą, kuris savo turiniu 
labai panašus į Australįjęs pareiški
mą.

Amerikos Lietuvių Taryba prašo 
pavienius lietuvius ir organizacijas 
reikšti protestus laiškais, telegra
momis ir demonstracijomis.

Naujosios Zelandijos premjero 
adresas:- The Right Honorable 
Prime Minister, Parliament 
Building, Wellington, New Zealand.

Ambasados adresas: Ambassador 
Lloyd> White, Embassy of New 
Zealand, 19 Observatory ęircle, N. 
W., Washington, D. C. 20008. ALT 
įstaiga tarpininkaus telegramų 
siuntime. Naujosios Zelandijos kon
sulatai yra Los Angeles, San Fran
cisco ir New Yorko miestuose. 
Chicagoje nėra.

Gausus protestuojančių laisvę 
mylinčių žmonių sujudimas bus per
spėjimas, kad kitos valstybės pana
šiai tarptautinio teisingumo nelau
žytų, sovietų kolonializmui nepatai
kautų, o ir Australija bei Naujoji 
Zelandija savo tą neleistiną žygį 
prieš žmonių laisvę atšauktų.

Stanley Jozėną Jo mirties metinėms prislmintf-Long Island National kapinėse Jozėny šeima, sūnuaStanley, Jr., 
brolio sūnus Vincas, našlė, SLA 38 Kp.finansų sekretorė Ona Jozėnlenė, kiti giminės ir artimieji draugai. Kapuos 
kalbėjo Tėvynės red. k-jos narys J. Valaitis. Paminklą pašventino Maspetho liet. par. kleb. kun. J. Bulovas.
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Simas Kudirka laisvas, 
gal išleis ir į Ameriką

Rugpiūčio 30 d., gavusi žinių iš 
Maskvos, Amerikos spauda ir TV 
paskelbė žinių, kad Simas Kudirka 
esąs paleistas iš kalėjimo ir sugrįžęs 
pas savo motiną. Buvo spėliojama, 
kad gal dabar rusai duos jiem abiem 
vizas atvykti į Ameriką, po to, kai 
JAV įstaigose buvo nustatyta, kad 
jiedu yra JAV piliečiai, nes Kudir
kos motina, Marija Sulskienė, yra 
gimusi Brooklyne.

Laikraščiai ir TV skelbė, kad žinią 
apie Kudirkos paleidimą užsienių 
spaudos korespondentams pasklei
dęs mokslininkas Andrėj D. Sacha- 
rov, kuris ypač Amerikos spaudos 
yra laikomas tam tikru disidentų 
atstovu. Sacharovas tvirtinęs, kad, 
jo žiniomis, Kudirka buvęs paleistas 
iš kalėjimo TSRS Aukščiausios Ta
rybos nutarimu rugpiūčio 23 d. 
Pastaruoju metu jis kalėjo Vladimi
ro kalėjime, netoli Maskvos. Pra
džioje, dešimties metų bausmei at
likti, Kudirka buvo patalpintas Pot- 
mos priverčiamojo darbo stovyklo
je, o paskui perkeltas į sunkesnio 
režimo kalėjimą prie Maskvos už 
tai, kad kartu su kitais kaliniais i if : . ; • . .

dalyvavęs bado streike.
Amerikos spauda daro prielaidų, 

kad TSRS greičiausia esanti linkusi 
sušvelninti savo politiką emigraci
jos atžvilgiu, norėdama iš JAV 
išgauti prekybinių lengvatų. Kaip 
ligšiol žinoma, keliais tokiais atve
jais* yra pasinaudoję žydai, bet 
dabar gal nusišypsos laimė ir lietu
viui.

PITTSBURGH, PA.
40 Kuopos nariams pranešimas
Mirus a. a. M. Zdankus, SLA 40 

Kuopos sekretorei, tas pareigas 
perėmė Anna Ott, gyvenanti 4721 
Maripoe St., Pittsburgh, Pa. 15213. 
Telefonas (412) 682-5681. Tuo pačiu 
adresu gyvena ir SLA 40 Kuopos 
pirmininkas Jonas Drąsutis.

LOS ANGELES, CAL.
Rugsėjo 15 d. 1 vai. p. p. Lietuvių 

Tautinių namų salėje, 3356 Glen
dale Blvd., Los Angelėje kviečia
mas Susivienijimo Lietuvių Ameri
koje narių susirinkimas, kuriame 
pranešimą apie įvykusį SLA Seimą 
Bostone duos p. Alena Devenienė. 
Bus priimami iš narių apdraudos 
mokesčiai. Prašome narių apsimo
kėti. Po susirinkimo bus vaišės. 
Kviečiame visus Kuopos narius da- 
vauti. SLA 75 Kp. Valdyba

Margaret Williams, ilgiausiai SLA 
dirbanti, paminėjo savo gimtadienį. 
Sveikiname!

WORCESTER, MASS.
Nuoširdi padėka

Noriu išreikšti nuoširdžią padėką, 
neišsemiamos energijos vyrui, SLA 
viceprezidentui Aleksandrui Chap-I 
likui, po didelių darbų, susirinkimų, 
pasiruošimų 58-ajam ir dar po Sei
mo.

Jis nepavargo. Radęs valandėlę 
laiko, liepos 8-tą d., atvyko aplan-’ 
kyti - savo draugą J. B. Krasinską, 
mūsų sūnų, kuris tuo metų buvo 
Memorial ligoninėje, kurioj buvo 
gydomas gavęs širdies ataką. Dėl 
tos priežasties negalėjau dalyvauti 
nei SLA Seime, nei banketuose.

Tą proga su ęhapliku maloniai 
pasikalbėjom apie įvykusį Seimą ir 
jo eigą. Už tat jam didelis dėkų. A. 
Chaplikui linkiu geros sėkmės ir 
sveikatos kelionėje į Tėvų šalį, 
Lietuvą. Jis rugsėjo 4-tą dieną vyks 
aplankyti savo dviejų brolių ir se
sers vaikų.

Vykdami iš SLA Seimo Jurgis ir 
Berry Žilinskai iš Pittsburgh, Pa., 
buvo sustoję pas savo draugus 
Aleką ir Marijoną Kavaliauskus, 
Worcesteryje pasisvečiavę porą 
dienų išvyko j tolimą Pittsburgh, 
Pa. Gaila, kad neturėjau progos tų 
mielų svečių susitikti.

Iš Lietuvos jau kelios savaitės 
sugrįžo SLA 57 Kuopos nariai Al
girdas Biruta ir ju sūnus Zenkai, 
nors jau kelis kartus juos mačiau. 
Smulkiau pasikalbėti neteko.

J. Krasinskas

TĖVYNĖ, 1974 m. rugsėjo-8ept. 6 d.



Dariij-Girėną pagerbė SLA veikėjai ir kitu organizaciją nariai, Dariaus-Girėno Komiteto ir Lietuvių Darbininkų Draugijos 7 Kp. iniciatyva prie 
Atlantą nugalėjusiųjų didvyrių paminklo Brooklyne. Kalbėjo komiteto pirm. B. Spūdienė, iždininkas Petras Montvila, adv. S. Briedis, SLA Cent
ro sekretorė Genovaitė Meiliūnienė ir Julius Kumpikas-Kumpikevičius. Invokaciją atliko kun. A. Račkauskas, himnus giedojo Mečys Razgaitis, 
programai vadovavo Tėvynės red. komisijos narys Jonas Valaitis. Be kalbėjusiųjų, nuotraukoje dar matyti Uršulė Krauss, SLA veikėja s Antanas 
Mačionis, M. Vasilka, SLA 5-osios Apskr. pirmininkas Antanas Diržys, SLA38 Kp.finansų sekretorė Ona Jozėnienė, SLA centro tarnautoją 
Irena Banaitienė, SLA 38 Kp. vicepirmininkas Petras Mačys ir eilė kitų. Salomėjos Narkėliūnaltės nuotrauka

SLA 228 KP. VYRAI. . .

( Atkelta iš 1 puslapio )
Šokiams salė gera: grindys neturi 

plyšių ir nelinkčioja, šeimininkai, 
kartas nuo karto jas pašveičia vaš
ku.

Prieš pusmetį muzikos ir šokių 
šventės organizatoriai pradėjo par
davinėti loterijos tikietus. Jie mo
kėjo pririnkti didoką skaičių įvai
riausių dovanų, ir labai vertingų. 
Jos sukėlė laimėtojams didelio 
džiaugsmo. Vienas už 25 centų 
tikietėlį nusinešė šimto dolerių ver
tės maudymosi baseiną.

Panas klaunas Bobo apdalino rau
donais ir apyraudoniais buči
niais.*. .merginas; pats bučinio bu
vo vertas, jis turėjo energijos ir 
kantrybės. . .

Piknike buvo ir gana aukštų mies
to ir politikos pareigūnų. Į vyrų 
Kuopos pikniką atsilankė ir Chica- 
gos savivaldybės pirmininkas 
George W. Dunne, kuris lietuvius 
gerai pažįsta ir vis randa laiko 
atsilankyti į didesnius jų renginius. 
Į pikniką atėjo ir teisėjas Daniel P. 
Coman su savo broliais, beilifais ir 
kitais didelio teismo tarnautojais.

Apie 6 valandą, kada žmonės 
labiausiai įsiūžia, jau nebebuvo nei 
vokiško alaus, nei karšto kugelio, 
nei kitos geros užkandos. Moterėlės 
nuo pat ryto dirbusios virtuvėje, 
turėjo progos atsikvėpti. . .

Sukinėjosi Illinois seimo atsto
vas “Babe” McEvoy. Jis lietuvius 
balsuotojus gerai pažįsta. Jis mėgs
ta ir palaiko gerus santykius. Pikni- 
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ke buvo didokas būrys Marquette 
Parko namų savininkų.

Politikieriai būtų norėję pasakyti 
kalbas, bet pikniko programos ren
gėjai pareiškė, kad šis piknikas bus 
be kalbų. Vis dėlto pikniko pirmi
ninkas John “Whitey” Evans Jr. 
pravedė trumpą programą ir supa
žindino su Kuopos vadovybe, o 
vėliau supažindino susirinkusius su 
SLA iždininke Euphrosine Mikužiu- 
te, Kristina Austin, SLA iždo glo
bėja, Naujienų administratore.

Vyrai suruošė didelį pikniką to
dėl, kad iš anksto pradėjo organi
zuoti, sudarę gerai organizacijai 
reikalingus finansus ir pritraukė 
tokių rėmėjų kaip Chicago Savings, 
Diamond Head Restaurant, šeštąjį 
SLA apskritį, Knights of Lithuania 
apskriti, Dargis Drugs, Evans Fu
neral Home, Sharkos East restau
rant, Norman Burstein kailius, Gai
das - Damid ir visą eilę įtakingų 
privačių žmonių. Jų tarpe John G. 
Evans Sr., Johnny Fanuki, Bruno 
Gramont, Peter Jasaitis, Joseph 
Juška, Vyto Kontrimas, Adolph 
Lietuvninkas, Valeri Matelis, Stella 
Molis, Leon Paukšta, Chester Pu- 
cinski, Josephine Kriščiūnienė, 
Alice Užemeckiene, Irene Šankus, 
Bruno Shotas, Peter Vilkelis ir 
daugelį kitų.

Daugiausia dirbo keturi pagrindi
niai vyrai - Molis, Evans, Uznys ir 
Drevin. Bet dar daugiau, negu jie - 
dirbo jų šeimų nariai ir draugai. 
Uznys buvo į darbą įkinkęs ne tik 
savo žmoną, bet ir solo skraidančią 
dukrą Lindą ir jaunutę Albiną. Abi
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SLA sekretorė Genovaitė Meiliū
nienė pareiškė maždaug tokias min
tis. Pirmiausiai pasveikino pirmi
ninkę Bronę Spūdienę, uolią SLA 
veikėją ir visus dalyvius.

Pabrėžė, kad tai yra didelė garbė 
atstovauti Susivienijimui Lietuvių 
Amerikoje didvyrių Dariaus ir Gi
rėno keturiasdešimt vienerių metų 
jų tragiškos mirties minėjime, lais
vojo pasaulio didžiausiame mieste 
New Yorke, Brooklyn© Lituanikos 
Aikštėje prie šio garbingo pamink
lo, kuris per tiek daug metų mus 
visus lietuvius jungia.

Esą, šis paminklas būtų šaltas ir 
nebilys, jei juo nesirūpintų ištisa 
eilė susipratusių lietuvių, kurie 
praeityje organizuodavo ir dabar 
kiekvienais metais tebeorganizuoja 
minėjimus

Pagarba tenka Susivienijimo Lie
tuvių Amerikoje veikėjams Bronei 
Spūdienei ir adv. Steponui Brie
džiui, kurie ir šiais metais ėmėsi 
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pardavinėjo tikietus. Moliui visą 
laiką padėjo Molienė, o Drevino 
žmona prižiūrėjo, kad atvykusieji 
būtų pasotinti ir nenutrokštų. . .

Piknikas padidino Kuopos iždą, 
kas naudinga ne tik Kuopai, bet 
Susivienijimui ir visiems lietu
viams. Piknike kiekvienas matė, 
kad Susivienijimas yra lietuvių 
daugumos organizacija, į kurią di
delė lietuvių dauguma ir tebeplau- 
kia. Reporteris 

iniciatyvos suruošti šią garbingą 
sukaktį. Pagarba ir ilgamečiu! ko
miteto iždininkui Petrui Montvilai.

Meiliūnienė pareiškė: “Aš atėjau 
su giliais jausmais atiduoti pagarba 
šiems didvyriams, nes jie buvo 
palankūs ir artimi Susivienijimui 
Lietuvių Amerikoje. Kai 1932 me
tais Pittsburghe vyko Susivienijimo 
Lietuvių Amerikoje seimas, jo ant
rąją dieną atskrido kapitonas Da
rius savo lėktuvu pasveikinti ši 
seimą. Čia jis buvo sutiktas su 
dideliu entuziazmu ir seimas jų 
skridimui per Atlantą tada paskyrė 
reikšmingą auką”. . .

“Kai tūkstantis devyni šimtai 
trisdešimt trečiaisiais metais liepos 
15-osios rytą 6 valandą 24 minutės 
iš Floyd Bennett aerodromo prie 
dabartinio Rice Parko pakilo bronzi
nis paukštis su dviem didvyriškai 
plakančiom širdim ir apie tai garsas 
pasklido po pasaulį, tada įvyko 
tikrasis lietuvių Susivienijimas vi
same pasaulyje.

Tuo momentu visi lietuviai buvo 
vieningi. Vieningi ir dabar, kai 
prisimename mūsų sparnuotuosius 
didvyrius”. . .

Kai kurie kuopų pranešimai ir 
bendradarbių rašiniai Tėvynę per 
vėlai pasiekė liepos mėn. laidai, 
fėvynei rugpjūčio mėn. neišėjus, 
dalis medžiagos pavėluota. Termi
nuotieji negalėjo tilpti. Atsiprašo
me. . Red.
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